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ملخص البحث

ان الاحتفاظ بمستوى جيد للصفات البدنية الخاصة وتجهيز الرياضي لمواجهة الظروف كلها التي يتعرض لها خلال البطولة ولا سيما ظاهرة التدريب الزائد وما يصاحبها من ضعف في جهاز المناعة مما قد يكون سبباً رئيساً في حدوث الامراض والاصابات ، واهمية هذه الدراسة تاتي من كونها دراسة مهمة مـن الناحية الفسيولوجيـة التي تناولت اثر التحمل الخاص في عدد من مؤشرات المناعيـة الخلوية والخلطية والوسائط المناعية لـدى لاعبي الكرة الطائرة الناشئين ، والجهاز المناعي يعتبر وسيلة دفاعية مهمة ولكونه يتكون من مكونات مختلفة الوظائف والتركيب ويعمل بطرق مختلفة بأختلاف الظروف الجسمية والوراثية والبيئية والفسلجية  مما قد يساعد على توجيه الرعاية الصحية للاعبين حتى يمكنهم المحافظة على صحتهم وتحصينهم ضد الاصابات المرضية المختلفة  ورفع مستوى الاداء البدني لديهم ،كذلك التعرف على العلاقة بينهما وعسى ان يكون عمله هذا اضافة علمية في هذا المجال لتحقيق انجازات رياضية مستقبلية ، وهدفت الدراسة الى التعرف على اثر التحمل الخاص بمؤشرات المناعية الخلوية والخلطية للاعبي الكرة الطائرة الناشئين، وافترضت هناك فروق ذات دلالة احصائية في الحالة المناعية الخلوية والخلطية للاعبي الكرة الطائرة الناشئين.

وأستعمل الباحثون المنهج الوصفي, بالاسلوب المسحي وهو ما يتلاءم وطبيعة مشكلة البحث.

تم تحديد مجتمع البحث وهم فريق نادي الدغارة الرياضي بالكرة الطائرة  فئة الناشئين وتم استخدام الأجهزة والأدوات المناسبة للبحث وكانت إجراءات البحث الميدانية متمثلة بتحديد متغيرات البحث البدنية (التحمل الخاص) والمؤشرات المناعية وتم استخدام الوسائل الإحصائية المناسبة لاستخراج النتائج ومن ثم عرض نتائج البحث وتحليلها ومناقشتها ، وقد تم وضع النتائج على شكل جداول لما تمثله من سهولة في استخلاص الأدلة العلمية ولأنها أداة توضيحية مناسبة للبحث ولغرض الوصول الى اهداف البحث والتحقق من فروضه.
في ضوء نتائج البحث وتحليل البيانات إحصائيا التي تم الحصول عليها من خلال الاختبارات والقياسات ، استنتج الباحثون إن للتحمل الخاص الخاصة بكرة الطائرة لم يحدثان استجابة معنوية في المؤشرات المناعية الخلوية   (INF-( ,,المونوسايت,الايزنوفيل) لدى لاعبي كرة الطائرة الناشئين. 

وكانت التوصيات المتابعة المستمرة للجهاز المناعي للاعبي الكرة الطائرة الناشئين عن طريق وسائل القياس المتبعة بالبحث إجراء دراسات مشابهة على المؤشرات المناعية الخلوية والخلطية غير المدروسة بالبحث.
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Research Summary

     Maintaining a good level of the physical characteristics of the processing athlete to face the conditions all of which are exposed during the tournament, especially the phenomenon of training overload and associated weakness in the immune system, which may be a major cause in the incidence of diseases and injuries, and the importance of this study comes from being an important study of physiologically which dealt with after endurance private in a number of indicators cellular immune and humoral and media immune to the volleyball players emerging, the immune system is a defense mission and because it consists of different components functions, installation, and works in different ways depending on the circumstances the physical and genetic, environmental and physiological, which could help guide health care for players so that they can maintain their health and immunized against morbidity different and raise the level of physical performance have, as well as to identify the relationship between them and it may be done this add scientific in this area to achieve sporting glory future, and study aimed to investigate the effect endurance on indicators cellular immune and humoral for soccer players plane rookies, and I assumed there statistically significant differences in the immune status cellular and humoral junior volleyball players.
    The researchers used a descriptive approach, the survey manner which suits the nature of the problem.
       Were selected research community are Club team Dagharah Sports Volleyball junior class was used devices and tools for research and procedures were search field represented by identifying research variables physical (endurance private) and indicators immunological was used statistical methods appropriate to extract the results and then present the results of research and analysis and discussion, has Results was developed in the form of tables as it represents it easier to draw scientific evidence and because it is an explanatory tool suitable for research and for the purpose of access to the objectives of the research and verification of hypothesis. 

      In light of the results of research and analysis of the data statistically obtained through tests and measurements, the researchers concluded that the bear's own reel plane did not occur in response moral indicators cellular immune (INF-(,, Monosaat, Aleisenovil) the players volleyball beginners.
The recommendations by continuous monitoring of the immune system for junior volleyball players by means of measurement used to search similar studies on indicators cellular and humoral immune unstudied look.

